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Cinkotai tájház – 60 millióértAz utóbbi időben kevesebbet 
hallani a leendő cinkotai táj-
házról, mely beruházás két-
ségtelenül eltörpül a 2007-
es uszoda-építések, illetve az 
erzsébetligeti rekonstrukci-
ók mellett, ám Cinkotának, il-
letve azoknak az embereknek, 
közösségeknek, akik az elmúlt 
években rendszeresen és kitar-
tóan lobbiztak a tájházért, min-
denképpen sokat jelent, hogy 
lassan a célegyenesbe érkezik 
ez a projekt is.

De miért is van szüksége 
Cinkotának arra, hogy 2007-ben 
egy tájházzal gazdagodjon? A 
Georgina utcában található Bat-
thyány Ilona Általános Iskola első 
igazgatójának, Gyarmati Imrének 
köszönhetően kezdték el a múlt 
emlékeit és értékeit gyűjteni. 
Ezek a leletmentési törekvések 
már a hatvanas évek közepén 
egy egészen komoly kis gyűj-
teményt eredményeztek, mely 
a következő években, Komáro-
mi Sándorné és Tóth Györgyné 
igazgatók idejében is folyama-
tosan gyarapodott. Mindezt ab-
ban az időben, amikor a gyerek-
létszám még nem csökkent, és 
az iskolák még nem küzdöttek 
létszámhiánnyal. A Georgina ut-

cai iskola vezetői tehát egyetlen 
tantermet sem tudtak alkalmi mú-
zeummá átalakítani, így kénytele-
nek voltak a Cinkota múltját és a 
Batthyány Ilona életét és korát 
bemutató anyagot az intézmény 
légópincéjében elhelyezni. Oda, 
ahol természetszerűleg dohos a 
levegő. Ez pedig sem a gyűjte-
ménynek, sem pedig az érdeklő-
dő látogatóknak nem kedvezett.

A cinkotai iskola először 1985 
környékén kezdeményezte egy 
állandó cinkotai néprajzi múze-
um létrehozását. Az eredeti terv 
az volt, hogy a tárgyakat egy, 
az iskola légópincéjénél sokkal 
alkalmasabb helyen helyeznék 
el, ám azok továbbra is az intéz-
mény tulajdonában maradnának, 
és az új cinkotai kiállítóhelynek a 
gondozói továbbra is a cinkotai 
diákok lennének. A kezdeti lelke-
sedést az akkori tanácsi rendszer 
hamar lelohasztotta, ám a kilenc-
venes években újból felerősödött 
a tájház iránti igény. A legaktí-
vabb lobbizók ekkor már konk-
rét javaslatokkal is előálltak. A 
lehetséges helyszínek között fel-
merült többek között a Cinkotáért 

Közhasznú Egyesület Batthyány 
utcai épülete, ám annak tisztá-
zatlan tulajdonjogai ezt a lehető-
séget meghiúsították.

Az évezred vége felé egyre 
nyilvánvalóbbá vált: Cinkotán 
csak két módon lehetséges táj-
házat kialakítani: vagy vásárol 
az önkormányzat egy régi típusú 
házat, melyet autentikusan fel-
újít, és berendez, vagy pedig a 
néprajzi ismeretek segítségével 
maga épít egy házat egy üresen 
álló telken. Ha csak a gazdasági 
érdekeket nézték volna, az utób-
bi megoldás tűnt az olcsóbb-
nak, ám egyértelmű volt, hogy 
a gazdag gyűjtemény számára 
megfelelően korhű környezetet 
nem lehetett volna mestersége-
sen előállítani, éppen ezért fon-
tos volt, hogy előbb 2004-ben a 
leglelkesebb lobbizók (Csupor 
István elnök, dr. Bethlendi Lász-
ló, Melegh Judit Erika, Mikó Mag-
dolna, Gyimesiné Benkő Edit, a 
gyűjtemény gondozója, Szász 

Sándor, az iskolaszék elnöke, 
Dernovics Mihály, a Cinkotáért 
Közhasznú Egyesület elnöke, 
Koltai Istvánné és dr. Szabó Zsu-
zsanna, a Szlovák Kisebbségi 
Önkormányzat elnöke) létrehoz-
ták a Cinkotai Tájházért Közhasz-
nú Alapítványt, majd ugyancsak 
civil kezdeményezés eredmé-
nyeképpen a 250.000 Ft-os alap-
tőkét is összeadták. (Az adomá-
nyozók között volt Abonyi János 
korábbi alpolgármester, Bátorfi
Mihály, Bátorfi István, Bene-
dek Ágnes, Jerabek Tibor, Paor 
Zoltánné, Szabó B. Zsuzsanna, 
Dernovics Mihály, Herman Fe-
renc, Bagyánszki Pálné és Agár-
di Istvánné) A tájházmozgalom 
szinte valamennyi civil szerveze-
tet – a Szlovák Kisebbségi Ön-
kormányzatot, a Cinkotai Gaz-
dakört, a Cinkotáért Közhasznú 
Egyesületet – illetve a Batthyány 
Ilona Általános Iskola pedagógu-
si és szülői gárdáját is maga mel-
lé állította.

A kuratórium tagjai végignéz-
ték a városrész eladó épületeit, 
és ezek közül a Batthyány utca 
16. szám alatti épületet találták 
a legalkalmasabbnak. A régi tí-
pusú (tót) parasztház már jó 
ideje lakatlan volt, ami még ma 
is meglátszik az állagán, ám az 
is észrevehető volt, hogy némi 
tőke ráfordításával valódi tájház-
zá alakítható át az épület. Mely 
ráadásul az egykori Batthyány 
birtok, a jelenlegi Szerb Antal 
Gimnázium mellett helyezkedik 
el, és a hátsó kerítése határos a 
Batthyány Ilona Általános Iskola 
udvarával is. 

Dr. Csomor Ervin alpolgármes-
ter lapunknak elmondta, hogy az 
ingatlan megvételéről még 2006. 
májusában határozott az előző 
testület. A stratégiai helyzetben 
lévő öreg parasztház kialkudott 
vételára 30 millió Ft volt. Az új 
testület pedig a 2007. évi átme-
neti költségvetési időszakban 
(januárban és februárban) újabb 
30 millió Ft-ot különített el az épü-
let rekonstrukciójára. 

Jelenleg ugyan a tervezés idő-
szaka zajlik, ám annyit már tud-
ni, hogy a hosszúkás ház utca 
felőli szobáját, illetve a konyháját 
egy tiszta szobává és autentikus 
konyhává alakítanák át, míg a 
másik szobából egy foglalkoztató 
helyiséget csinálnának. A tájház 
részeként az épülethez tartozó 
kiszolgáló helyiségeket, padlást, 
pincét, istállót is felújítanák, sőt 
az épület mögé egy kukoricagó-
rét is építenének. Így a ház előtt 
levő kerekes kúttal együtt való-
di cinkotai környezet fogadhatja 
majd a látogatókat. Akikből re-
mélhetőleg sok lesz majd, hisz 
a tájház legfőbb célja az lenne, 
hogy minél többen tekintsék meg 
az elmúlt negyven évben össze-
gyűjtött értékeket. (S)

Pályázati fórum vállalkozóknak
„Vállalkozói Pályázati Források 2007-ben” címmel rendez vállalkozói fóru-
mot a Budapesti Kereskedelmi és Iparkamara (BKIK) XVI. kerületi szerve-
zete és a Pest Megyei Kereskedelmi és Iparkamara (PMKIK) Gödöllő Tér-
ségi Kamarai Klubja február 15-én 17 órai kezdettel a 1165 Budapest, Jókai 
utca 6. szám alatti irodaház földszinti tanácstermében. Szatmáry Kristóf 
országgyűlési képviselő, a BKIK alelnöke és dr. Kupcsok Lajos, a PMKIK 
főtitkára megnyitója után Kovács Péter, a XVI. kerület polgármestere tart 
előadást a Kerületi Pályázati Irodák létrehozásáról és működtetéséről. Ez-
után a 2007. évi kis- és középvállalkozások pályázati lehetőségeit ismerte-
ti Szabó Ottó szaktanácsadó, majd személyes konzultációra is lehetőség 
nyílik. A belépés ingyenes, minden vállalkozót szeretettel várnak.


